

The Second Annual Graduate EU Conference: Europe in Uncharted Waters

MARCH 11th-12th, 2011

The Europe of today is starkly opposite of its former self. Conflict, conquest and disunity were once perennial features of the continent, most notably during its imperial heyday. The fluidity of borders and its changeability because of territorial and monarchical ambitions was a normalcy. By the middle of the 20th century, however, there would materialize an abrupt digression. Two afflictive wars, an intermediate recession and the mechanization of death by one despotic leader would irrevocably change the very ethos of the continent, and for the first time in history, Europe would unite. Ever since, conflict has been repudiated in favour of conciliation and war in favour of peace, and it has, many say, been relatively successful. A semblance of divisive rivalries from a bygone era remains in the Balkan region, but otherwise the continent has been at peace, and collective prosperity has resulted. Modernity, it appears, has been kind to Europe, more so than history. Yet now, pundits say, an ominous storm looms in the distance. Security inadequacies, economic defaults and unsustainable welfare policies, to name a few, are besieging and eroding the European Union and its cohesion. Uncharted and dangerous waters are where Europe finds itself today. How it decides to proceed will determine the success or failure, and the future or end of its political experiment. No longer can it subordinately rely on the United States, as it has previously done, to remedy the disparities which it now confronts: the new Europe demands a new way.

All students attending graduate faculties across North America and beyond are cordially invited to participate in a bilingual, student conference on the following theme: **Europe in Uncharted Waters: Cohering European Politics with New Realities**. This multidisciplinary conference which is organized by York students and faculty, and hosted by the European Union Centre of Excellence at York (EUCE) and the Canadian Centre for European and German Studies (CCGES), will take place on the scenic Glendon Campus, York University, in Toronto, Ontario. The conference will be held on March 11 and 12, 2011. Students are encouraged to submit abstracts of no more than 250 words by January 7, 2011. Selected students will be contacted shortly after. Papers should be no longer than 6,000 words. Full papers are due at the conference. Students whose papers are selected will be partly reimbursed for their travel expenses. Accommodation and some meals included. Conference organizers will consider publishing the proceedings in a volume shortly thereafter.

Topics include, but are not limited to:

- The future of European security
- Questioning European federalism and confederation
- European economic and political fissures
- The future of Europe's social welfare state
- Triad relations between Canada, the U.S., and Europe
- Europe's demise of 'Machtpolitik' and its subscription to a 'Kantian order'
- Europeans come from Venus, Americans from Mars
- The United States and Europe: In search of a new transatlantic pact
- Towards a European foreign policy concerning energy
- The EU and China: Is it an equal partnership or is it dependence?
- What type of international actor is the EU?
- What is the future for the European Neighbourhood Policy?

Please submit your paper abstracts along with contact information and a small biographical paragraph to euconf@yorku.ca.

The Canadian Centre for
German & European Studies



European Union Centre of Excellence
York University | Toronto | Canada | www.yorku.ca/euce



**La deuxième conférence annuelle des étudiants de cycle supérieur
sur l'Union Européenne : l'Europe en eaux troubles**
11 et 12 mars 2011

L'Europe d'aujourd'hui présente un visage totalement opposé à celui qui a pu être le sien au cours de son histoire. Ce continent fut en effet traversé, durant sa période impérialiste, par de nombreuses guerres intestines. Les changements continus de frontières et leur contestation incessante étaient la norme du fait des revendications territoriales des différents royaumes. Le milieu du XXème siècle fut marqué par une rupture abrupte. Deux guerres désastreuses, une crise économique sans précédent, la mécanisation à marche forcée de l'entreprise meurtrière menée par un despote, changèrent de manière irrémédiable (les habitudes guerrières/ la destinée) du continent. Pour la première fois de son histoire moderne, l'Europe s'unit. Depuis lors en Europe, l'esprit de conciliation a été substitué aux conflits, la paix à la guerre ; et ce pour son plus grand succès dira le plus grand nombre. Un semblant de rivalité persiste bien dans les Balkans, telle une cicatrice ailleurs effacée ; mais le continent a vu partout ailleurs une paix durable s'installer et connu les fruits d'une prospérité partagée. Le présent apparaît à l'Europe plus clément que ne le fut son passé. Néanmoins, selon les experts, des nuages chargés de menaces viennent assombrir son horizon. Une approche sécuritaire inadéquate, une politique économique défectueuse et des programmes sociaux aux coûts insoutenables érodent la cohésion européenne. L'Europe évolue aujourd'hui en eaux troubles. De ses décisions actuelles dépendra son succès ou son échec, un futur à construire en commun ou la fin de son histoire. Afin de répondre aux difficultés auxquelles elle doit faire face, l'Union ne peut désormais plus se reposer sur les Etats-Unis comme elle l'a fait par le passé. Une nouvelle Europe appelle une nouvelle voie.

Tous les étudiants de cycle supérieur des universités d'Amérique du Nord et d'ailleurs sont cordialement invités à participer à une conférence étudiante bilingue portant sur : **une Europe en eaux troubles : réconcilier les politiques européennes avec les nouvelles réalités**. Cette conférence multidisciplinaire sera organisée par les étudiants et le personnel universitaire de York. Elle sera accueillie par le Centre d'excellence sur l'Union Européenne de l'Université York ainsi que par le Centre canadien des études européennes et allemandes sur le magnifique campus de Glendon de l'Université York, à Toronto, Ontario. La conférence se tiendra les 11 et 12 mars 2011. Les étudiants sont invités à soumettre des projets ne dépassant pas 250 mots avant le 7 janvier 2011. Les étudiants retenus seront contactés dans les plus brefs délais. Les travaux finaux ne devront pas dépasser 6 000 mots et seront remis le jour de la conférence. Les étudiants dont les essais auront été sélectionnés se verront partiellement rembourser leurs frais de déplacement. Le logement et certains repas sont inclus. Les organisateurs de la conférence considéreront une publication ultérieure de ses travaux.

Les sujets de réflexion comprennent, mais ne se limitent pas à :

- Le futur de la sécurité européenne
- Fédéralisme et confédération européens
- Les divisions politiques et économiques européennes
- L'avenir de l'Etat-providence en Europe
- Les relations triangulaires Canada – Etats-Unis – Europe
- L'abandon par l'Europe du réalisme politique au profit du projet de paix perpétuelle kantien
- « Les Européens viennent de Vénus, les Américains de Mars » (Robert Kagan)
- États-Unis – Europe : à la recherche d'un nouveau pacte transatlantique
- Vers une politique étrangère européenne de l'énergie ?
- Union Européenne – Chine : partenaires égaux ou dépendance ?
- Quel type d'acteur international est l'UE ?
- Quel avenir pour la politique européenne de voisinage ?

Veillez soumettre vos projets, vos coordonnées et une note biographique à euconf@yorku.ca.

